

ABSTRAK

Skripsi dengan judul “*Self-confidence Siswa Berprestasi Matematika Kelas XI di MAN 1 Blitar*” ini ditulis oleh Ati’ Rusydiana, NIM.17204163069, Pembimbing Dr. Dewi Asmarani, M.Pd.

Kata Kunci : *Self-confidence*, Berprestasi Matematika

Self-confidence merupakan salah satu faktor penting untuk meraih prestasi tinggi dalam pembelajaran matematika. Dalam konteks matematika, *self-confidence* berkaitan dengan bagaimana kepercayaan diri siswa dalam belajar matematika, apakah siswa tersebut berpikir positif terhadap diri sendiri ataupun matematika, yakin dengan kemampuan sendiri, mandiri dan berani untuk bertindak dalam mempelajari matematika. Sikap positif ini tentunya akan berdampak baik dalam pembelajaran matematika dan prestasi belajar matematika yang akan diperoleh siswa tersebut. Dengan hal ini peneliti menghubungkan prestasi belajar matematika siswa dengan *self-confidence* yang dimiliki siswa di kelas XI MAN 1 Blitar.

Tujuan diadakannya penelitian ini adalah untuk mendeskripsikan tentang *self-confidence* siswa yang berprestasi dalam matematika di kelas XI MAN 1 Blitar.

Penelitian ini menggunakan pendekatan kualitatif dengan metode deskriptif. Lokasi penelitian di MAN 1 Blitar dengan subjek penelitian diambil 5 siswa berdasarkan prestasi matematika siswa yang dimiliki. Metode pengumpulan data berupa : (1) angket, dan (2) wawancara. Teknik analisis data yang digunakan yaitu analisis data kualitatif dengan langkah-langkah reduksi data, penyajian data, dan penarikan kesimpulan. Pengecekan keabsahan data dilakukan dengan cara : (1) ketekunan atau kejegan pengamatan, (2) triangulasi. Dan (3) pemeriksaan teman sejawat.

Hasil penelitian menunjukkan bahwa : *Self-confidence* siswa yang berprestasi dalam matematika tinggi, dengan memiliki sikap positif/cara pandang positif terhadap diri sendiri maupun matematika, percaya dan yakin dengan kemampuan diri sendiri, bersikap mandiri, serta berani dalam bertindak. Dan *Self-confidence* siswa yang berprestasi dalam matematika sedang/cukup tinggi, dengan memiliki sikap positif/cara pandang positif terhadap diri sendiri maupun matematika, kurang percaya dan yakin dengan kemampuan diri sendiri, cukupbersikap mandiri, serta berani dalam bertindak.

ABSTRACT

This thesis with the title "*Self-confidence Students with Mathematics Achievement for Class XI at MAN 1 Blitar*" was written by **Ati' Rusydiana**, Register Number. 17204163069, Advisor, Dr. Dewi Asmarani, M.Pd.

Keywords : *Self-confidence* , Mathematics Achievement

Self-confidence is an important factor for achieving high achievement in mathematics learning . In the context of mathematics, *self-confidence* associated with bagimana confidence of students in learning ma thematic, if the student is thinking positively about yourself or mathematics , confident in his own abilities, independent and daring to act in the study of mathematics. This positive attitude will certainly have a good impact on mathematics learning and mathematics learning achievement that will be obtained by these students. With this, the researchers linked students' mathematics learning achievement with *self-confidence* that students have in class XI Madrasah Aliyah State 1 Blitar.

The purpose of this research is to describe the *self-confidence* of students who excel in mathematics in class XI Madrasah Aliyah State 1 Blitar.

This research uses a qualitative approach with descriptive methods. The research location in Madrasah Aliyah State 1 Blitar with research subjects taken by 5 students based on students' mathematical achievement. Data collection methods are: (1) questionnaire, and (2) interviews. The data analysis technique used is qualitative data analysis with data reduction steps, data presentation, and conclusion drawing. Checking the validity of the data is done by: (1) persistence or consistency of observations, (2) triangulation. And (3) peer examination.

The results showed that: Self-confidence of students who excel in high mathematics, by having a positive attitude / positive perspective towards themselves and mathematics, trusting and confident in their own abilities, being independent, and having the courage to act. And the self-confidence of students who excel in mathematics is moderate / high enough, by having a positive attitude / positive perspective towards themselves and mathematics, lack of confidence and confidence in their own abilities, are sufficiently independent, and courageous in acting.

ملخص

بحث العلمي بملامحه "اعتماد الطالب الممتاز في الرياضيات للصف الحادي عشر في المدرسة الثانوية الإسلامية الحكومية ١ باليتار" كتبها أطعيم رشيديانا، رقم القيد: ٤١٦٣٠٦٩، ٢٠١٧، بالمشريفة الدكتورة دوي أسماراني الماجستير.

الكلمة الأساسية: الإعتماد، ممتاز في الرياضيات

الإعتماد هو عامل مهم لتحقيق إنجازات عالية في تعلم الرياضيات. في سياق الرياضيات ، ترتبط الثقة بالنفس بمدى ثقة الطالب بأنفسهم في تعلم الرياضيات ، سواء كان هؤلاء الطلاب يفكرون بشكل إيجابي في أنفسهم أو في الرياضيات ، وانقيذ في قدراتهم الخاصة ، ومستقلون ولديهم الشجاعة للعمل في تعلم الرياضيات. سيكون لهذا الموقف الإيجابي بالتأكيد تأثير جيد على تعلم الرياضيات وتحصيل تعلم الرياضيات الذي سيحصل عليه هؤلاء الطلاب. بهذا ، ربطت الباحثة إنجاز تعلم الرياضيات للطالب بالإعتماد للطالب في الفصل للصف الحادي عشر في المدرسة الثانوية الإسلامية الحكومية ١ باليتار.

الغرض من هذا البحث هو الوصف عن إعتماد الطالب الممتاز في الرياضيات للصف الحادي عشر في المدرسة الثانوية الإسلامية الحكومية ١ باليتار.

يستخدم البحث منهج الكيفي مع الأساليب الوصفية. موقع البحث في في المدرسة الثانوية الإسلامية الحكومية ١ باليتار. موضوع البحث يأخذ ٥ طلاب على ممتاز الرياضيات من الطلاب . طرق جمع البيانات هي: ١) الاستبيان ٢) المقابلة. طرق تحليل البيانات المستخدمة هي تحليل البيانات النوعية مع خطوات تقليل البيانات وعرض البيانات واستخلاص النتائج. التحقق من صحة البيانات من خلال : ١) استمرار أو تناسق الملاحظة ٢) التثليث ٣) فحص الزملاء.

نتائج البحث يظهر أن إعتماد للطالب الممتاز في الرياضيات عالية، ولديهم موقف إيجابي / منظور إيجابي تجاه أنفسهم والرياضيات ، يؤمنون ويؤمنون بقدراتهم الخاصة ، ومستقل ، وشجاع في التمثيل. إعتماد الطالب الذين يتوفون في الرياضيات بأنفسهم معتدلة / عالية بما فيه الكفاية، من خلال امتلاك موقف إيجابي / منظور إيجابي تجاه أنفسهم والرياضيات، ونقص يتنمن و الثقة في قدراتهم الخاصة، ومستقلون بما فيه الكفاية، وشجاع في التمثيل.